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رئیس دیوان عالی کشور

غیر مسلمانان هم باید از حجاب پیروی کنند
رئیس دیوان عالی کشــور تاکید کرد: حجاب یک تکلیف شرعی و قانونی است 
و در جامعه اســلامی و به خصوص در نظام جمهوری اسلامی ایران، انتظار این 
است که حتی کسانی که مسلمان نیستند و یا پایبندی جدی به احکام اسلام 

ندارند، تابع قانون باشند.
به گزارش ایرنا، حجت الاســلام والمســلمین محمدجعفر منتظری در جلسه 
هیأت عمومی این دیوان اظهار داشــت: با اشاره به لزوم صدور احکام متناسب 
با جرم در مورد پرونده های مرتبط با صیانت جامعه و حجاب، گفت: قضات در 
این زمینه اصل بازدارندگی از جرم را در نظر داشته باشند و احکامی صادر کنند 

که موجب تنبه شود.
رئیس دیوان عالی کشور اکنون بحث حجاب و صیانت از آن یکی از موضوعاتی 
اســت که در جامعه مطرح است و برخی که داعیه آشنایی با مفاهیم دینی و 
احکام الهی را دارند، ســخنانی در این رابطه بر زبان جاری می کنند که موجب 

شگفت و تأسف است.
وی با تاکید بر اینکه علامت ســوال گذاشتن روی مساله ضرورت حجاب برای 
بانوان غیرقابل توجیه است، افزود: برخی عنوان می کنند که آیا در اسلام بحث 
حجاب ضروری و واجب است! در حالی که امر حجاب یکی از ضروریات دین و 

در آیات شریفه قرآن برای همه زنان مسلمان یک تکلیف شرعی است.
رئیس دیوان عالی کشور تاکید کرد: حجاب یک تکلیف شرعی و قانونی است و 
در جامعه اسلامی و به خصوص در نظام جمهوری اسلامی ایران، انتظار این است 
که حتی کسانی که مسلمان نیستند و یا پایبندی جدی به احکام اسلام ندارند، 

تابع قانون باشند زیرا قانون در کشور برای همه لازم الاتباع است.
منتظری خاطرنشان کرد: مساله حجاب در نظام جمهوری اسلامی ایران، تنها 
یک امر عقیدتی و دینی نیســت و یک امر قانونی اســت، تمام شهروندان چه 

معتقد به مبانی دینی باشند و چه نباشند باید به قانون عمل کنند.

عدلیه

اعلام زمان مراسم تشییع معصومه حائری یزدی 
مراسم تشییع همسر شهید آیت الله سید مصطفی خمینی شنبه برگزار می شود.

به گزارش ایســنا به نقل از جماران، بیت امام خمینــی )س( در اطلاعیه ای 
اعلام کرد:

»انا لله و انا الیه راجعون
در نهایت حزن و اندوه به اطلاع می رســاند بانوی با فضیلتی از خاندان علم و 
تقوا، صبیه مرحوم آیت الله حاج شیخ مرتضی حائری یزدی و همسر شهید آیت 
الله سید مصطفی خمینی، عروس امام راحل مرحومه معصومه حائری یزدی در 

جوار رحمت الهی آرام گرفت. 
مراســم تشییع پیکر آن مرحومه روز شــنبه ساعت ۱۰ صبح از مسجد نور به 
سمت حرم مطهر و مراسم ختم همان روز بعد از نماز مغرب و عشا در حسینیه 
شهدا )خیابان صفاییه( برگزار خواهد شد. شرکت عموم طبقات مومنین بویژه 
روحانیت معظم موجب شــادی روح آن مرحومه و تســلی خاطر بازماندگان 

خواهد بود.
بیت امام خمینی )س(«

ویژه

پیشنهاد آذرجهرمی به دولت رئیسی:

در سیاست های ضداینترنت تجدیدنظر کنید
محمدجواد آذری جهرمی وزیر پیشــین ارتباطات و فناوری اطلاعات در کانال 
تلگرامی خود نوشــت: اینکه پس از یک رویه سراسر اشتباه و ناکارآمد که در 
ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ و با اســتدلال حفــظ امنیت کنکور طی 
دستورالعمل مصوب شاک دنبال می شــد، اینترنت موبایل در محل برگزاری 
آزمون خاموش و موجبات اختلال گســترده در شبکه ارتباطی شهرها فراهم 
می آورد و حتی در برهه ای برخی مســئولین دولت ســیزدهم در برنامه های 
تلویزیونی سخن از محدودیت های گسترده تر بر اینترنت در روزهای برگزاری 
آزمون می کردند، بالاخره در سال جاری این رویه اشتباه کنار گذاشته شد، خبر 
نیکویی است .کاش در ســایر سیاست های ضدیت با اینترنت هم تجدید نظر 

کنند؛ مردم خوبی ها را ارج خواهند نهاد.

عصبانیت میرسلیم از دولت
نماینده تهران در مجلس یازدهم توئیتی در خصوص سفر رئیس دولت سیزدهم 

به پاکستان منتشر کرد.
مصطفی میرسلیم نماینده مجلس یازدهم در شبکه اجتماعی ایکس با انتقاد از 
استقبال ناشایست از ابراهیم رئیسی رئیس دولت سیزدهم در سفر به پاکستان 
نوشــت: چرا تشریفات ریاســت جمهوری در مراعات شــأن رئیس جمهوری 
اســلامی ایران در ســفرهای خارجی دقت لازم را به خرج نمی دهد؟ اعطای 

دکتری افتخاری دانشگاه فرعی به دست معاون دانشگاه چه افتخاری دارد؟

کنایه عبدالناصر همتی به ابراهیم رئیسی
عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزی در دولت دوازدهم در کانال تلگرامی خود 
در خطاب به سخان ابراهیم رئیسی در خصوص منحل شدن بانک های متخلف 
نوشت: »خوب بود که جناب آقای رئیسی مشخص می کردند، بانک های متخلف 
مورد نظرشــان، با ناترازی سنگین و با بیش از ۴۵۰ هزار میلیارد تومان اضافه 
برداشــت که در ۳ سال گذشته بیش از ۱۵ برابر قبل شده است، چگونه منحل 

خواهند شد؟! کسری های آن ها از چه محلی پرداخت خواهد شد؟«
عبدالناصر همتی در کانال تلگرامی خود نوشــت:» رئیس جمهور: »در ســال 
گذشــته ۳ مؤسســه بانکی متخلف را منحل کردیم. امسال هم بانک هایی که 
مقررات را رعایت نکنند منحل می شــوند.« از ۳ مؤسســه بانکی مورد اشاره 
ایشان، »توسعه« و »کاسپین« از قبل عملًا منحل شده بودند و فعالیت خاصی 
نداشتند. موسسه اعتباری »نور« هم تعهداتش نسبت به سپرده گذاران به بانک 

ملی ایران منتقل و مشکلاتش همچنان باقی است.
خوب بود که جناب آقای رئیســی مشخص می کردند، بانک های متخلف مورد 
نظرشان، با ناترازی سنگین و با بیش از ۴۵۰ هزار میلیارد تومان اضافه برداشت 
که در ۳ ســال گذشته بیش از ۱۵ برابر قبل شده است، چگونه منحل خواهند 

شد؟! کسری های آنها از چه محلی پرداخت خواهد شد؟

سوشیال

انتقاد علم الهدی
از بازگرداندن خواننده ها خارج نشین 

حجت الاســلام ســیداحمد علم الهدی، امام جمعه مشهد در خطبه سیاسی 
نمــاز جمعه این هفته با انتقاد از تحریــف کلام و منطق رهبر معظم انقلاب 
در میدان عمل اظهار کرد: مایه تأسف است که امروزه شاهد تکرار و تحریف 
منطق رهبری در ســطح مســئولان هســتیم. به طور مثال، اوامر قطعی و 
صادرشده از ناحیه ولایت در مسائل فرهنگی به جای اینکه عمل شود، مورد 
تکرار مســتمر قرار می گیرد و مســئولین به صورت پیوسته همان چیزی را 
می گویند که رهبری فرموده اند. این چه بساطی است؟ رهبری می فرماید که 

عمل شود، نه اینکه شما تکرار کنید.
علم الهدی افزود: از یک جنبه دیگر، همین بحث جذب حداکثری که یکی از 
راهبردهای مقام معظم رهبری و به این معناســت که همه جریانات دولتی و 
تشکل های مردمی همت کنند تا افراد از جریان های لائیک و لامذهب خارج 

و به جمعیت انقلابی افزوده شوند.
ایــن مبنای کلام و عمل اســت امــا گاهی اوقات حرکت هــای ضدارزش و 
ناهنجاری در فلان برنامه تلویزیونی یا فلان نهاد حکومتی اجرا می شــود که 
وقتی پیگیر می شویم، جواب می دهند به خاطر جذب حداکثری است. کدام 

جذب؟ 
امام جمعه مشــهد خاطرنشــان کرد: مثلًا همین اواخر، اینکه پیوســته بر 
بازگشت عناصر ناپاک، ضدانقلاب و خارج نشین تأکید می شود، این از همان 
مصادیق تحریف است. وقتی هم که سوال می کنیم می گویند به خاطر جذب 

حداکثری.
عزیزان من، حداکثری که با آوردن اینها جذب می شــود، نه جذب شما بلکه 

جذب همین افراد می شود. این چه منطقی است که شما دارید؟

رویداد

نماینده سبزوار خبر داد
دریافت جریمه نقدی از افراد 

بی حجاب در لایجه حجاب
به گــزارش رویداد ۲۴ بهروز محبــی، نماینده اصولگرای 
ســبزوار با اشــاره به اینکه تکلیف ما در خصوص حجاب، 
کاملًا مشــخص و روشن است، گفت: مقام معظم رهبری، 
کشــف حجاب و بدحجابی را حرام شرعی و حرام سیاسی 
اعلام کردند و از این رو، همه ما موظفیم که در این مســیر 
با توجه به قانون مشــخصی هم که در باب حجاب وجود 
دارد، تلاش کنیم تا این قانون مندی در کشور نهادینه شود.
محبی افزود:  لایحه عفاف و حجاب که در مجلس روی آن 
کار شده و هنوز به تصویب نهایی نرسیده است، قطعاً قانون 

کامل و جامع تری نسبت به قانون کنونی می شود.
این نماینده مجلس در ادامه افزود: قانون، نیروی انتظامی 
را موظف کرده است با بی حجابی و بدحجابی برخورد کند. 
حال این برخورد می تواند با زبان لینی باشد و بنای لایحه 
عفاف و حجاب هم همین است. همچنین در لایحه عفاف 
و حجاب که در دست بررسی است، برای متخلفان، جریمه 

نقدی درنظر گرفته شده است.
به گفتــه وی  جریمه نقدی که از افراد بی حجاب دریافت 
خواهد شــد، مشخص اســت که باید در کجا صرف شود. 
این پول باید در حوزه فرهنگی، تحکیم خانواده و عفاف و 
حجاب خرج شــود و اصلًا بنای حاکمیت این نیست که از 

این مسیر، درآمدزایی کند. 

اظهار نظر غضنفرآبادی
درباره حضور گشت ارشاد:

قانونی است، دقیق یادم نیست 
کدام قانون

پس از اجرای طرح »نور« و بازگشــت مجدد گشت ارشاد، 
مناقشــات حقوقی را مبنی براینکــه وقتی لایحه حجاب و 
عفاف در مرحله رفت و آمد میان مجلس و شــورای نگهبان 
قرار دارد، چگونه نیروی انتظامی گشت های ارشاد را دوباره 
بــه خیابان ها آورده، ایجاد کرده اســت. به گزارش دیده بان 
ایران موســی غضنفرآبــادی، رئیس کمیســیون قضایی و 
حقوقی مجلس در پاسخ به اینکه لایحه حجاب و عفاف در 
چه مرحله ای قرار دارد، به دیده بان ایران گفت: »یک سری 
ابهاماتی که شورای نگهبان گرفته است را برطرف کرده ایم. 
انشاالله به رای کمیسیون می گذاریم و به شورا می فرستیم.«
وی در واکنش به بازگشــت مجدد گشت ارشاد عنوان کرد: 
»قانون دارند. بر اســاس قانون می توانند.« غضنفرآبادی در 
پاسخ به اینکه گشت ارشاد براســاس کدام قانون است، به 
دیده بان ایران گفت: »قانونــی که مصوب کردند ... )مکث 
می کند( فکر می کنم شــورای عالی انقلاب فرهنگی، دقیق 
یادم نیســت.« این نماینده مجلس درخصوص اینکه چرا با 
وجود تصویب نشــدن لایجه حجاب و عفاف، گشت ارشاد 
مجدد بازگشته اســت، اظهار کرد: »از خودشان بپرسید.« 
غضنفرآبادی در پاسخ به اینکه آیا مخالف گشت ارشاد است، 

گفت: »خیر، هرچه قانون بگوید باید به آن عمل کنیم.«

سخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی:

انتظاراتمان در حوزه مسکن محقق نشد
ســخنگوی کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی با 
اشاره به نظر مثبت شــورای نگهبان به »تعیین نرخ رشد 
مجاز اجاره بهای سالانه توسط شورای عالی مسکن«، گفت: 
قطعا نظر شــورای نگهبان هم در این زمینه مثبت خواهد 
شــد چراکه قبل از ارســال مصوبه به صحن، نظر شورای 

نگهبان را در کمیسیون گرفتیم.
عبدالجلال ایری در گفت وگو با شــفقنا در رابطه با اعطای 
اختیار به شورای عالی مسکن برای تعیین نرخ رشد مجاز 
اجاره بهای سالانه، اظهار کرد: اینکه ما اختیاری را به شورای 
عالی مسکن برای تعیین نرخ رشد مجاز اجاره بهای سالانه 
بدهیم تا قیمت را به تناسب تورم افزایش دهد، مسبوق به 
سابقه است چراکه سران قوا در شرایط کرونایی تصمیماتی 
را اتخاذ کردند که افزایش قیمت در شهرســتان ها بیش از 
۲۰ درصد و در تهران و کلانشــهرها بیــش از ۲۵ درصد 

افزایش نیابد.
وی افزود: در شــرایط عادی قیمت گذاری دستوری انجام 
نمی شــود، اما در شرایط بحرانی، اختیار را به شورای عالی 
مسکن می دهیم و قطعا نظر شورای نگهبان هم در رابطه با 
این مصوبه، مثبت خواهد شد چرا که قبل از ارسال مصوبه 

به صحن نظر شورای نگهبان را در کمیسیون گرفتیم.
نماینــده مردم ترکمن در خصوص وضعیــت اجاره بهای 
مسکن با نزدیک شــدن به فصل جابجایی، اظهار داشت: 
انتظار بر این بود که قیمت ها را با تولید بیشتر تا حدودی 
کنترل کنیم، اما اهداف محقق نشد. ما دونوع قیمت داریم؛ 
یک قیمت مسکن در بازار آزاد و یک قیمت مسکن هم بر 
مبنای طرح های مسکن مهر و نهضت ملی مسکن داریم که 
مبنای قیمت ها در این دو بازار با هم متفاوت است؛ قیمتی 
که دولت می خواهد اتفاق بیفتد به شرطی می تواند محقق 
شود که تولید ما به حدی که بازار می خواهد برسد اما چون 
کاهش تولید داریم، با افزایش قیمت مسکن مواجه هستیم 
و تا زمانی که تولید افزایش نداشته باشد نمی توان امیدوار 
بــود. وی خاطرنشــان کرد: در حال بررســی حوزه تولید 
مسکن هســتیم و گزارش هایی از دولت می گیریم که اگر 
واقعی باشد، می توانیم اتفاقات خوبی را شاهد باشیم. نهضت 
ملی مسکن پیشرفت هایی داشته است، اما مشکلات حوزه 
تسهیلات و مصالح ساختمانی حل نشده است. دولت برای 
اینکه سریع تر به عددی که در تولید مسکن مدنظرش بود، 
برسد، زمین ارائه می دهد اما اعطای زمین، مشکل ما را حل 
نمی کند زیرا زمین تا زمانی که بخواهد به مســکن تدبیل 
شــود نیاز به مصالح و تســهیلات دارد که دولت نتوانسته 

اعتبارات لازم را اختصاص دهد.

جزئیات مصوبه ساماندهی بازار زمین 
مسکن و اجاره بها

نماینده مردم تهران جزئیات مصوبه »ساماندهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره بها« مجلس و نحوه اثرگذاری این مصوبه بر 

بازار مسکن و اجاره ها را تشریح کرد.
به گزارش ایلنا، علی خضریان درباره مصوبه مجلس مبنی 
بر ساماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بهای مسکونی، 
گفت: گرانی و نابسامانی بازار مسکن و اجاره بها ما را بر آن 
داشت که با تدوین طرحی از آشفته بازار جلوگیری کنیم. 
بنابراین طرح ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بهای 
مسکونی را تدوین کردیم که مراحل تصویب این طرح در 
مجلس طی شــد و اکنون برای بررسی به شورای نگهبان 

ارسال شده است.
خضریان تشــریح کرد: تکمیل ســامانه ملی اســکان از 
طریق اخذ اطلاعات از دستگاه ها و همچنین خوداظهاری 
خانواده ها و مالکین با اســتفاده از طریق منوط کردن ارائه 
خدمات دســتگاه ها به ثبت اطلاعات توسط مردم در این 

سامانه یکی از محورهای این مصوبه است.

مجلس

استاد حوزه علمیه بیان کرد: آیا نباید 
جامعه  شهروندان  دل های  جذب  برای 
دینی به دین برنامه ریزی موثر داشت؟ 
آیا نباید از کارهایی که به اســم دین 
باورها  از  و دوری جامعــه  تنفر  باعث 
هزینه  و  می شــود  دینی  معیارهای  و 
ســازی های هنگفت در تخریب باورها 

دارد ممانعت نمود؟!
به گزارش شــفقنا، هادی ســروش در ادامه 
بحث »شــرح اصول کافی« در هئیت انصار 
المهدی تهران گفت: ما بیش از اینکه به فکر 
ترویج مناسک دینی باشیم باید بفکر ترویج 
دین و جــذب دلها به متن دین باشــیم. و 
نمی توانیم و اجازه نداریم هر رفتاری را گرچه 
با نیت مثبت و یا قانونی را داشته باشیم ولی 
تاثیر دین گریزی و تنفر از دین داشته باشد!

تالیف قلوب اخلاقی
وی گفت: تالیف قلوب یک اصل مهم قرآنی 
اســت. اینقدر این اصل، مهم است که خدا 
هزینه آن را از وجوه دینی مانند زکات قرار 
داده و از آن بــه »مولفه قلوبهــم« نام برده 

می شود.
به گفته سروش: قبل از تالیف قلوب بوسیله 
مال و هدیه امکانات، پیامبر )ص( بوســیله 
اخلاق خود باعث تالیف و جدب دلها شــد. 
طبــق نقل کلینی در کافی در باب حســن 
الخلق، چنین فرمود: »افاضلکم احســنکم 
اخلاقــا، الموطّئُــون اکنافا، الذیــن یاَلفون 
ــا رحالهُم؛]کافــی، ج ۲  و یؤُلفــون و توُطَّ
ص۹۹[ برترین شــما کسی است که خوش 
اخلاق ترین باشــد. بخشــنده و مهمان نواز 
باشــد. کســانی که محبت می کنند و مورد 
علاقه دیگرانند و مردمــان راه به خانه آنان 
دارنــد. و طبق نقل بحرانی در کتاب »تحف 
العقــول« پیامبر رحمــت )ص( می فرماید: 
»بهترین شما از لحاظ اخلاقی کسانی ا ند که 
انس و الفت ایجاد می کنند و با دیگران الفت 

می گیرند.؛ – خیارکم احسنکم اخلاقا الذین 
یالفون و یؤلفون.« وی تاکید کرد: این درس 
بزرگ پیامبر خدا در بیان حضرت علی )ع( 
که مرحوم کلینی نقــل کرده، چنین ظاهر 
گشت که فرمود: »مومن جذاب است و آنکه 
جذبی ندارد در او خیری نیســت؛ – المومن 

مالوف و لاخیر فیمن لایالف و لایولف.«
تالیف قلوب مالی

هادی سروش گفت: پیامبر رحمت به جذب 
اخلاقی اکتفا ننمــود و از ابزارهای دیگری 
برای جذب دلها به حق و حقیقت اســتفاده 
کرد و از آن جمله اهداء هدایای مالی به افراد 
مختلف بود تا دلهایشان متوجه هدایت های 

الهی شود.
به گفته وی حضرت رســول )ص( به اشراف 
قریش بــرای جلب دل های آنها به اســلام 
بخشــش هایی داشت. ایشــان در ماه شوال 
سال هشتم هجری، پس از آگاهی از تصمیم 
اشــراف و بزرگان هوازن و ثقیف برای حمله 
به مسلمانان، تصمیم گرفت به مقابله با آنها 
بپردازد. پیامبر با ۱۲ هزار نفر از مســلمانان 
به سوی دشــمن حرکت کرد. مسلمانان در 
ابتدای این جنگ،شکســت خوردند؛ اما در 

نهایت، پیروز شدند.
وی ادامه داد: دشمنان اسلام پس از شکست، 
برخی به طائــف و گروهی به نخله رفتند و 
عده ای در اوطاس اردو زدند. در این جنگ، 
غنایم زیادی نصیب مســلمانان شد. پیامبر 
)ص( خمــس این امــوال را ـ که متعلق به 
خودش بود ـ به افردی بخشید که در تاریخ 

اسلام به »مؤلفة القلوب« مشهور شده اند.
ســروش تاکید کــرد: این ســیره حضرت 
باعث حرف و حدیث هایی، میان انصار شــد. 
آنها وقتی دیدند، پیامبــر )ص( از غنایم به 
مردم قریــش پرداخت کرد، اعتراض کردند. 
حضرت)ص( پس از آگاهی از ناراحتی انصار، 
آنان را دعوت و برایشــان ســخنرانی کرد 

و فرمــود: »ای گروه انصار! به ســبب  اندک 
چیــزی از دنیا آزرده دل شــده اید که قلوب 
افرادی را با آن الفت دادم تا مســلمان شوند 
و شــما را به اسلامتان سپرده ام؟ مگر راضی 
نیستید که مردم، گوســفند و شتر ببرند و 
شما پیغمبر را پیش خود ببرید؟ به خدایی 
که جان محمد به فرمان اوست، اگر هجرت 
نبود، من یکــی از انصار بودم...« انصار که از 
سخنان خویش پشیمان شده بودند، گفتند: 
»ای رســول خدا )ص( ما بسیار خشنودیم 
که شــما همراه ما و بهره ما باشید.« پیامبر 
)ص( فرمــود: »خدایا! انصار و فرزندان انصار 
و فرزندان فرزندان ایشان را رحمت فرمای.« 
یعقوبی می نویسد: »پیامبر در جواب اعتراض 
انصار فرمود: »من به گروهی بخشش کردم تا 
دلشان را به دست آورم و شما را به اسلامتان 
وا می گذارم.« وی تاکید کرد: این سیره نبوی 
در »مولفه قلوبهم« برای هدایت الهی بود و 
نباید این ســیره در مجاری قدرت طلبی و 
اشاعه ســلطنه تحریف نمود که در ادامه به 

آن خواهم پرداخت.
»تالیف قلوب« در زمان ائمه )ع(

سروش گفت: سیره جذب دلها مخصوص به 
زمان رسول الله نبوده و نیست و لذاست که 
در زمان ائمه )ع( هم مطرح اســت؛ به نقل 
کلینی حضرت باقــر )ع( فرمود: هیچ زمانی 
»مؤلفة قلوبهم« بیشتر از امروز نبوده اند؛ – 
َّفَةُ قُلُوبهُُمْ لمَْ یکَُونوُا قَطُّ أکَْثَرَ مِنْهُمُ الیَْوْمَ. المُْؤَل

به گفته وی: مرحوم فیض کاشــانی تصریح 
می کند: این فرمایش حضــرت باقر بخاطر 
اینست که دیانت بیشــتر مسلمانان در هر 
زمان روی دنیای آنها پایه گذاری شــده اگر 
وضع دنیا آنها خوب شد )و بنوائی رسیدند( 
بدین خود خوشنود شوند و تن در دهند، و 
اگر چیزی از دنیا بآنها نرسید نگران شوند و 

پشت پا بدین زدند.
ســروش خاطر نشــان کرد: در بیانات امام 

صادق نیز، در باب تالیف قلوب کلمات قابل 
توجهی دیده میشود، مانند اینکه به اسحاق 
بن غالــب فرمود: “بنظر تو چقدر مردم اهل 
این آیه هســتند که خدا فرماید: »اگر از آن 
صدقات بآنها داده شود خوشنود شوند و اگر 
بآنها داده نشــود از آن ناگهان خشم کنند« 
)توبه/۵۸(؟ خود اســحاق گویــد: خود آن 
حضرت فرمود: آنان بیش از دو ســوم مردم 
هستند.؛ – فَإنِْ أعُْطُوا مِنْها رَضُوا وَ إنِْ لمَْ هُمْ 

أکَْثَرُ مِنْ ثلُُثَیِ النَّاسِ .”
نقطه عطف در تالیف قلوب مالی

سروش در ادامه گفت: گرچه پیامبر از خمس 
که حق خود بود آن هدایا را داد، اما در قرآن 
یکی از مصارف زکات اســت -بمقتضای آیه 
۶۰ توبه اســت- و امروز هم جاری است. و 
مهم اشــاعه توحید و دین توحیدی است و 
نه توسعه قدرت و ریاست نمایی و مانند آن!

بــه گفتــه وی ایــن محوریــت در کلام 
امیرالمومنین تصریح شده که فرمود: »خوش 
به حال کســی که بــا مردم انــس و الفت 
می گیرد و مردم هم بر  اطاعت از خداوند با 
او الفت می گیرند؛ – طوبی لمن یالف الناس 
و یالفونه علی طاعــة الله.« وی گفت: بنای 
اسلام بر تمایل و سپس جذب هر چه بیشتر 
دل انسان ها به سوی دین حق است و برای 
ایــن منظور، هزینه مالی نیز می کند.  و این 
بمعنای مزدوری نیست! چون در مزدوری ؛ 
اولا  بحث تمایل دل مطرح نیست، ثانیا بحث 
دین مطرح نیست بلکه قدرت نمایی و تسلط 

مطرح است.
سخن علامه طباطبائی 

در »مولفه قلوبهم«
ســروش به نقطــه نظر علامــه طباطبایی 
توجه هــا را جلــب نمود و گفــت : صاحب 
المیزان در مورد هزینــه کردن برای جذب 
دلهــا تصریح می کنــد؛ “هزینه ها نمی تواند 
بدون معیار باشــد، بلکه اولا باید یکی از سه 
ثمــره در آن هزینه ها قطعی باشــد؛ جذب 
کفّار به اســلام، و دفع دشــمنان به وسیله 
آنــان، و نیز آنان بتواننــد در نیازهای دینی 
کمکی داشته باشند. – المؤلفّة قلوبهم فهم 
الذین یؤلفّ قلوبهم بإعطاء ســهم من الزکاة 
لیســلموا او یدفع بهم العدو او یستعان بهم 

علی حوائج الدین.
مراقب باشیم تالیف قلوب را به

تنفیر قلوب تبدیل نکنیم
هادی سروش در پایان گفت: وقتی در متن 
دین ما که قرآن اســت برای جذب دل های 
کافران و منافقان طــرح عملیاتی با تعیین 
پشــتوانه مالی آن تبیین شده و به »مولفه 
قلوبهم« مشهور است، آیا نباید برای جذب 
دل های شــهروندان جامعــه دینی به دین 
برنامه ریزی موثر داشت؟ آیا نباید از کارهایی 
که به اســم دین باعث تنفر و دوری جامعه 
از باورها و معیارهای دینی می شود و هزینه 
ســازی های هنگفت در تخریب باورها دارد 
ممانعت نمود؟! مراقب باشیم تالیف قلوب را 

به تنفیر قلوب تبدیل نکنیم.

ســخنگوی حزب اعتدال و توســعه 
می گوید: جریان رائفی پور نشان داد که 
مجلس از بیرون هدایت می شود و این 
دوازدهم  مجلس  دامن  بر  بزرگی  آفت 

است.
بــه گــزارش خبرآنلایــن، جــواد هروی، 
ســخنگوی حزب اعتدال و توسعه با اشاره 
به اینکه یکــی از پیش بینی هایی که برای 
مجلس دوزادهم می شــود انجــام داد این 
است که این مجلس مانند مجالس گذشته 

نداشته  روشنی  فراکســیونی  شاخصه های 
باشــد، گفت: علت هم این اســت که اکثر 
نمایندگان یک دســت وارد مجلس شدند 
وامکان تفکیک سیاسی در بحث جبهه های 
مختلف و یا فراکســیون های مختلف وجود 
ندارد. هروی معتقد اســت در هیچ دوره  ای 
از مجلس تا این اندازه شاهد شدت و ضعف 
در بحث فراکســیون ها و تفکیک گروه های 
سیاســی در مجلس نبودیم، شاید این هم 
به دلیل همان یکدســت شــدنی است که 

متأســفانه در این دوره از مجلس شــاهد 
هســتیم. هروی معتقد اســت مهندســی 
انتخابات عملًا به ســمتی رفت که مجلس 
را به فضای مورد نظــر دولت هدایت کرد. 
بنابراین به نظر می رســد مجلس دوازدهم 
در بحث تصویــب لوایح اصطکاکی با دولت 
نداشته باشد. وی با اشاره به حضور جریان 
رائفی پور در مجلس دوازدهم گفت: حضور 
این جریان نشــان داد که مجلس از بیرون 
هدایت و مدیریت می شود و این آفت بزرگی 

بر دامن مجلس دوازدهم اســت که بخواهد 
این نقیصه را پوشش دهد. آنچه مسلم است 
این نکته است که شرایط مجلس دوازدهم 
به خصوص با حضور تندروها، احتمال اینکه 
گروه هایی خــارج از مجلس هدایت برخی 
از مصوبــات یا تحــرکات داخلی مجلس را 
بدست بگیرند، بیشتر از گذشته شده است، 
به همین دلیل به نظر می رسد نقد دولت در 
مجلس دوازدهم به شــدت کمتر از مجلس 

یازدهم می شود.

هادی سروش تشریح کرد

هشدار درباره ایجاد تنفر به نام دین

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه هشدار داد

جریان رائفی پور به دنبال هدایت و مدیریت مجلس 

احد آزادیخواه مطرح کرد

خطر دوقطبی در جامعه ایران
فعال سیاسی اصلاح طلب تشریح کرد

دولت رئیسی مدافع گشت ارشاد
احد آزادی خواه، نماینده ملایر در مجلس در خصوص حضور گشت ارشاد و ایجاد 
فضای دو قطبی در جامعه، گفت: رهبر معظم انقلاب فرمودند، حجاب در کشور ما 
از نظر قانونی و شرعی جایگاه ویژه داشته و مشخص است. راهبرد ما باید دفاع 
از حجاب از نگاه شرعی و قانونی باشد. اما اینکه در شیوه دفاع چگونه باید اقدام 
کنیم؛ بنده به هیچ عنوان اقدام قهــری و برخی از برخو ردهایی که اخیرا برای 

مقابله با بدحجابی انجام می شود را به هیچ عنوان قابل دفاع و موثر نمی دانم.
به گزارش جماران وی افزود: به این نکته باید توجه کرد که رهبر معظم انقلاب و بسیاری 
از صاحب نظران در کشــور همواره از تمام زنان با حجاب و بد حجاب جامعه دفاع کردند 
تا به نظام بدبین نشــوند. بنده احساســم این است که شیوه های ترویج امر ونهی و ترویج 
عفاف و حجاب نباید به گونه ای باشد که عده ای را نسبت به اصل نظام یا کشور بدبین کند. 
آزادی خواه در خصوص برخورد گشت ارشاد با شهروندان گفت: گشت ارشاد و فرماندهی 
انتظامی یکی از گام ها در ترویج حجاب است، پس دستگاه های فرهنگی، آموزشی ما کجا 
هستند؟ ما نباید انتهای زنجیر را ملزم کنیم که صرفا با قوه ی قهریه با بدحجاب ها برخورد 
کنند. در گام نهایی نیز گشت ارشاد باید صرفا با معدود افرادی که حساب شده و سازمان 
یافته اهداف خاصی را دنبال می کنند، برخورد کند، نه با شهروندانی که در جامعه حضور 

دارند.
آزادی خواه در پاســخ به این ســوال که چرا ما با برخی دوگانگی ها در برخورد با زنان که 
نمونه آن را در تصاویر صداوسیما و زمان راه پیمایی و انتخابات، شاهد هستیم، مواجهیم؟ 
گفت: بنده نظرم بر این است که باید این مسأله را به عنوان یک راهبرد اصلی اثبات کنیم 
که نگاه حاکمیت به تمام زنان و مردان جامعه یکی اســت و همه برایمان حرمت دارند و 
صاحب حقوق اجتماعی هســتند. البته ما موظف هســتیم در رابطه با اصول خود تبلیغ، 
ترویج و دفاع  کنیم. یکی از اصول ما عفاف و حجاب است، اما این تبلیغ نباید به گونه ای 
باشد که دوگانه ای در کشور ایجاد کنیم که نیمی را صاحب حقوق بدانیم و نیمی دیگر را 

صاحب حقوق ندانیم.
وی ادامه داد: این دوگانه ای را که رهبر معظم از آن انذار فرمودند، می تواند غده ای سرطانی 
در جامعه باشد. این بیانی که حاج قاسم سلیمانی در رابطه با دختران جامعه فرمودند، بیان 
گمشده ی امروزه ما است. این دخترانی که امروزه پای صندوق رأی و راهپیمایی می آیند 
و دوربین های صداوسیما آن ها را پخش می کند نشان می دهد که این ها علاقه مند به نظام 
و کشــور هستند که اگر با این ها به درســتی برخورد شود، خواهید دید که به قول قرآن: 

»وَرَأیَتَْ النَّاسَ یدَْخُلُونَ فیِ دِینِ الَلهّ أفَْوَاجًا«.
وی در پاســخ به این سوال که اگر لایحه حجاب و عفاف به سرانجام برسد تکلیف گشت 
ارشــاد به کجا خواهد رســید؟ گفت: معیار برای ما قانون است و اگر در لایحه ی عفاف و 
حجاب بر این باشــد که مثلا گشــت ارشاد یا اقدامات مشابه آن نباشد، حتما ملاک برای 

ما قانون است.

فعال سیاســی اصلاح طلب با انتقاد از روش های تند و سلبی در موضوع حجاب 
می گوید: بعید می دانم اینها توجهی به توصیه های رهبری داشته باشند و با توجیه 

و سهل انگاری سبب آزار واذیت مردم می شوند.
به گزارش خبرآنلاین، جهانبخش خانجانی، سخنگوی وزارت کشور دولت اصلاحات با اشاره 
به توئیت مهدی فضائلی گفت: بررســی برخی اظهارنظرات طیف های وابسته به جریان به 
ظاهر ارزشی نشان دهنده این نکته است که این افراد از توئیت آقای فضائلی آشفته هستند، 

کما اینکه پرخاشگرانه می گویند چرا چنین توئیتی زده شده است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه مشکل اساسی کشور این است که ما تحلیل مناسبی از جامعه 
شناسی رفتار مردم نداریم، افزود: به نظر من موضوع حجاب در نگاه اول امر شخصی است 
و مانند نماز خواندن است به این ترتیب که نمی توان فردی را مجبور کرد که نماز بخواند، 

هر چند نماز خواندن برای هر فرد مسلمان از جمله واجبات است.
خانجانی با اشــاره به اینکه این قبیل برخوردها نســبت به حجاب مربوط به امروز نیست، 
گفت: چنانچه از بدو انقلاب تا امروز با نگاه ایدئولوژیک به مقوله حجاب و رفتارهای مردم 
پرداخته شده، لذا هر از چند گاهی گروهی خود را مجاز می دانند که رفتارهای خشنی با 

مردم در مورد پوشش، رفتار، گفتار و حتی مناسبات خصوصی داشته باشند.
وی با تاکید بر اینه با توجه تاریخ مشاهده می کنیم که با اجبار و زور نمی توان دین داری که 
حجاب یکی از مقولات آن است، را ترویج کرد، گفت: رفتارهای غلط و خشونت آمیز سبب 
شــده که بســیاری از افراد متدین و حتی معتقد نسبت به این قضیه واکنش منفی نشان 
دهند. این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه در حال حاضر طیف وسیعی از مردم 
که اتفاقاً متدین هم هستند بنابر هر دلیلی حجاب به این صورت را قبول ندارند و یا انجام 
نمی دهند، گفت: در کلیپ های منتشر شده از کسانی که مردم را مجبور به رعایت حجاب 
می کنند همه نوع رفتار زشتی انجام می شود، و به نوامیس مردم توهین شده و گاها بدن 
زنان لمس می شود، کجای قرآن و دین چنین چیزی را توصیه شده است؟ احتمال می دهم 
که رهبری از این رفتارها بیزاری جستند که مشاور بیت رهبری این مطلب را گفتند. البته 

بعید می دانم اینها توجهی به توصیه های رهبری داشته باشند.
وی به اظهارات رئیسی در زمان انتخابات در مورد گشت ارشاد و حجاب اشاره کرد و گفت: 
رئیسی سخن ناروا زیاد گفته و حرف هایی گفته که به بسیاری از آنها عمل نکرده، در نتیجه 
اصلًا نباید امیدی به دولت رئیســی و ساختار تحت پوشش او داشت. طرح نور تحت نظر 
نیروی انتظامی انجام می شــود قطعاً این رفتارها با شورای هماهنگی متشکل از نیروهای 
امنیتی و اطلاعاتی کشــور صورت می گیرد و به نظر می رسد همه اینها تحت نظارت وزیر 
کشــور است. این فعال سیاســی اصلاح طلب تاکید کرد: برداشت بنده این است که همه 
رفتارها در حوزه حجاب از جمله گشــت ارشاد ذیل اندیشه وحیدی به عنوان وزیر کشور 
است و اگر دولت مدعی است که مدافع گشت ارشاد و طرح نور نیستیم با آن مخالفت کند 

درحالیکه خلاف واقع می گویند.


